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فارن افرز: آمریکا ابرقدرتی ناكارآمد 
در مقابل ایران، چین و روسیه است

سرویس سیاسی- 
نشریه فارن افرز که یکی از مطرح ترین نشریات در حوزه روابط بین الملل و سیاست 
خارجی در آمریکا به شمار می آید در یادداشتی از رابرت گیتس وزیر دفاع پیشین آمریکا 
در دوران دولت بوش پســر و باراک اوباما در روز 29 ســپتامبر 7 مهرماه عنوان می دارد: 
اکنون ایالات متحده با تهدیدات جدی تری نسبت به دهه های گذشته و شاید برای همیشه، 

برای امنیت خود مواجه است. 
در ادامه این گزارش آمده اســت: پیش از این هرگز با چهار مخالف متحد همزمان 
مواجه نشده بود – ایران، روسیه، چین و کره شمالی-. از زمان جنگ کره، ایالات متحده 
مجبور به مبارزه با رقبای نظامی قدرتمند در اروپا و آسیا نبود. و هیچ فرد زنده ای نمی تواند 
زمانی را به خاطر بیاورد که دشمنی به  اندازه چین امروز قدرت اقتصادی، علمی، فنی و 

نظامی داشته باشد.
فارن افرز و رابرت گیتس در اعترافی مهم عنوان می دارند: »اما مشکل این است که 
درست در لحظه ای که رویدادها پاسخی قوی و منسجم از ایالات متحده می طلبد، این 
کشور نمی تواند پاسخی ارائه دهد. رهبری سیاسی از هم پاشیده آن- جمهوری خواه و 
دموکرات، در کاخ ســفید و کنگره- نتوانسته آمریکایی ها را به  اندازه کافی متقاعد کند 
که تحولات مخالفان اهمیت دارند. رهبران سیاسی نتوانسته اند توضیح دهند که چگونه 
تهدیدات ناشی از این کشورها به یکدیگر مرتبط هستند. آنها نتوانسته اند یک استراتژی 
بلندمدت برای اطمینان از اینکه ایالات متحده و ارزش های دموکراتیک به طور گسترده تر 

پیروز خواهند شد، بیان کنند.«
مخالفان متقاعد شده اند که آمریکا دوران اوج خود را پشت سر گذاشته  و وارد یک 

افول غیرقابل برگشت شده  است. 
این نشــریه در قسمتی دیگر از این یادداشــت عنوان می کند: ایالات متحده باید 
استراتژی هسته ای خود را در مواجهه با این اتحاد بازنگری کند. همکاری بین روسیه)که 
در حال مدرنیزه کردن نیروی هســته ای استراتژیک خود است( و چین)که به شدت در 
حال گسترش نیروی زمانی کوچک خود است( اعتبار بازدارندگی هسته ای ایالات متحده 
را زیر ســؤال می برد همان طور که توانایی های هسته ای در حال گسترش کره شمالی و 

پتانسیل تسلیحاتی ایران آن را به چالش می کشد.
جروزالمپست:نیرویدریاییایرانباموشکهایکروزقدرتمندترمیشود

 روزنامه صهیونیســتی جروزالم پســت در یادداشــتی از ســت فرانتزمن در روز
یک اکتبر 9 مهرماه به تجهیز ناوشکن سبلان به موشک های کروز جدید پرداخته است 
و عنوان می دارد: ایران به دنبال این است که موشک های کروز بیشتری را بر روی ناوچه 
سبلان خود قرار دهد. این روزنامه افزود: نیروی دریایی ایران در بیانیه ای اعلام کرد که 
قصد دارد این ناو را با قدرت آتش بیشتری تجهیز کند. 12 موشک کروز روی آن نصب 
خواهد شد. اکنون ایران می خواهد برد و قدرت نیروی دریایی خود را افزایش دهد. این 
کشور کشتی های جنگی خود را به روسیه و همچنین به دور کره زمین فرستاده است تا 
قدرت خود را به رخ بکشد. جروزالم پست با اشاره به سخنان اخیر امیر دریادار ایرانی به 
نقل از وی عنوان کرد: ناو آمریکایی با دیدن این نوع پاسخ فرمانده ما، موضع خود را تغییر 
داد و با لحنی آرام تر گفت: ما قصد بدی نداشتیم و می خواهیم بدانیم مقصد شما کجاست، 

این بار فرمانده ما پاسخ داد: ما مشغول هستیم. دریانوردی هستیم.
این روزنامه عنوان می دارد: ایران می گوید در سال های اخیر ماموریت های دیگری از 
جمله در دریای خزر انجام داده است. این کشور به افزودن موشک های کروز به کشتی های 
مختلف خود ادامه داده است. در آبان ماه همان سال، دریادار ایرانی از ارتقای موشک های 
ضد کشتی ناوشکن های ارتش به 8 موشک خبر داد و اعلام کرد که این اقدام روی ناوشکن 
سهند انجام شده است. ایران همچنین می گوید سامانه های ویژه ای برای موشک های کروز 
زمینی ساخته شده است که نیاز به شناسایی ویژگی های زمین، تعیین ارتفاع و ناوبری 

دارند که در گزارش های قبلی تسنیم به آن پرداخته شده است.

درمکتب امام

ابعاد ناشناخته ولادت پیامبر
این ولادت که دنبالش برکات پی در پی بود و منتهی شد به بعثت 
و نزول وحی از جانب خدای تبارک و تعالی بر قلب مبارک آن سرور، 
ابعادش برای بشر تاکنون معلوم نشده است. آنکه قرآن کریم دنبالش 
بوده اســت حتی برای متعمّقان آخر الزمان هم به آن طوری که باید 

کشف نشده است.
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نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

بههمینخاطرمیگوییممدعیاناصلاحات
»سرمایههایاسرائیل«درایرانهستند

سرویس سیاسی-
روزنامه اعتماد در یادداشتی از حسین موسویان در شماره روز یکشنبه 9 مهرماه و در قسمتی 
از این یادداشــت عنوان داشته است:»اســراییل و ایران در یک وضعیت شبه جنگ به سر مي برند 
که نیازمند یک ابتکار بین المللي براي مهار این وضعیت شــبه جنگي است. چین و آمریکا به رغم 
اختلافات شدید دوجانبه، درمورد مهار وضعیت شبه جنگي بین اسراییل و ایران تفاهم دارند. آمریکا 
با اسراییل روابط نزدیک دارد و چین هم با ایران. لذا دو کشور مي توانند در مهار وضعیت خطرناک 

شبه جنگي بین اسراییل و ایران، نقش مثبت ایفا کنند.«
سابقه خاص و پر از ابهام حسین موسویان و مواضع دوگانه و عجیب از او اتفاقی جدید نبوده و 
نیست ولی این موضوع که یک رسانه ولو رسانه ای زنجیره ای در ایران این موضع یعنی سازش در 
برابر رژیمی غیرمشروع، آپارتاید و کودک کش همچون رژیم صهیونیستی را تبلیغ کند جای سؤال 
جدی دارد. مدعیان اصلاحات از سالیان دور همیشه برای منافع حزبی و شخصی خود هر آرمان و هر 
اصل اساسی ملت ایران را زیرپا گذاشته و دستمایه بحران آفرینی ها و سو استفاده های خود کرده اند. 
فارغ از اینکه رابطه و ســازش در برابر رژیم صهیونیســتی از هر معیار حقوق بشری و دینی 
به دور اســت این دســته از افراد حتی منافع ملی ایران را نیز در تحلیل ها و گزاره ها و تفکر خود 
زیرپا گذاشــته و می گذارند. با چه عقلی و با چه روشــی این افراد و این روزنامه های زنجیره ای به 
این رسیده اند که با رژیمی که علنا ایران را تهدید به حمله نظامی می کند از در سازش برآییم؟! 
تجربه شکست خورده برجام که به بهای نابودی توان هسته ای کشور در قبال هیچ انجام شد 

هنوز برای مدعیان اصلاحات درس عبرت نشده است. 
با این حال این طیف همواره به دنبال بهانه تراشی برای شکست خود و حواله دادن مسئولیت 
شکست به دیگران است ولی تا کجا این روند سازش گری باید در دید این طیف ادامه یابد؟! باور کنید 
که آنان برای منافع خود حتی حاضرند که جان و مال ایرانیان را نیز دستمایه سازش گری خود کنند.

ایران در رسانه های جهان

در این ستون، مهم ترین اخبار رسانه های مطرح جهان
در مورد ایران را مرور خواهیم کرد.

ركورد شناورهای موشک انداز
 شکسته شد

تعداد  رکورد  اســلامی »ســبلان«  ناوشکن جمهوری 
موشک های کروز در شــناورهای نیروهای مسلح کشورمان 

را شکست و روی آن 12 موشک کروز ضدکشتی نصب شد.
فرمانده نیروی دریایی ارتش ابراز کرد: این ناوشکن به 12 موشک کروز 
ضدکشتی مجهز شده است و به زودی از این دستاورد رونمایی خواهد شد. 
ناوشکن سبلان از سری ناوشکن های کلاس الوند است که پیش 
از انقلاب اسلامی و با نام »رستم« از کشور انگلستان خریداری شده 
اســت. این ناوشــکن در دوران دفاع مقدس و در جریان درگیری با 
نیروی دریایی آمریکا در خلیج فارس دچار آسیب جدی شد اما پس 
از چند ســال توسط متخصصان داخلی تعمیر شد و دوباره به چرخه 

عملیاتی بازگشت.
سبلان با وزن حدود 1500 تن تا پیش از این به 4 موشک کروز 
ضدکشــتی قادر و قدیر مجهز بوده و تاکنون در 13 ناوگروه نیروی 

دریایی ارتش حضور یافته است.
ناوشــکن »سبلان« در قالب ناوگروه بیست و چهارم به همراه ناو 
لجستیک »خارک«، با عبور از اقیانوس هند، خلیج بنگال، تنگه مالاکا 
و دریای چین، برای اولین بار وارد بزرگ ترین اقیانوس جهان شــد و 
پــس از طی 13 هزار کیلومتر و 40 روز دریانوردی در این مأموریت، 
در اســکله شماره 7 بندر ژان ژیانگ ناوگان دریایی جنوبی چین پهلو 
گرفت و در مسیر بازگشت نیز، ناوگروه ارتش برای اولین بار در بندر 

»کلمبو«ی سریلانکا توقف داشت.
اما این مأموریت نکته دیگری هم داشت و هنگام عبور شناورهای 
ایرانی از تنگه مالاکا، این ناوگروه با ناوشکن آمریکایی به شماره بدنه 

DDG106 مواجه می شود.
دریادار ســیاری فرمانده وقت نیروی دریایــی ارتش دراین باره 

گفته است:
ـ وقتی ناوگروه ما وارد اقیانوس آرام شد، ناو آمریکایی که در نزدیکی 
آنها قرار داشت، از ناوشکن ما پرسید »شما این جا چه کار می کنید؟«، 
فرمانــده ما در جواب به آنها می گوید »شــما خودتان این جا چه کار 

می کنید؟ این منطقه به کشور ما نزدیک تر است تا شما«.
 نــاو آمریکایی که این نحوه پاســخگویی فرمانده ما را می بیند، 
موضــع خود را تغییر می دهد و بــا لحن آرام تری می گوید: »ما قصد 
بدی نداشتیم و می خواهیم بدانیم مقصد شما کجاست«، این بار هم 

فرمانده ما جواب می دهد: »ما مشغول دریانوردی هستیم«.
ـ ناو آمریکایی مجدداً اظهار می دارد »ما فقط می خواســتیم به شما 
بگوییم اگر قصد ورود به اقیانوس آرام را دارید، بدانید که این اقیانوس 
)به لحاظ جوی( خراب اســت و ممکن است با مشکل روبه رو شوید« 
که فرمانده ناوگروه ایرانی با اقتدار به آنها می گوید »ما مرد دریاهای 

سخت هستیم.«
تیرماه ســال گذشته و در جریان تمرین دریایی امنیت پایدار در 
دریای خزر، تصاویری از ناو موشــک انداز ســینا مجهز به 8 موشک 

کروز منتشر شد.
پس از آن و در آبان ماه همان سال دریادار ایرانی از ارتقای توان 
موشک ضدکشتی ناوشکن های ارتش به 8 موشک خبر داد و عنوان 

کرد این اقدام روی ناوشکن سهند انجام شده است.

موشک های کروز به علت اینکه بخش اعظم مسیر پروازی آنها در فاز 
پیمایشی )کروز( طی می شود، به این نام مشهور شده اند. این موشک ها 
در نمونه های دوربرد، عمدتاً ساختار و پیکربندی شبیه به هواپیماها 
دارند در نتیجه قابلیت پرواز در مسیرهای مختلف و غیرمستقیم در 

این دسته از موشک های کروز به راحتی ایجاد می شود.
قابلیت پــرواز در ارتفاع چندمتری ســطح آب برای نمونه های 
ضدکشــتی و پــرواز در فاصله کمتر از 20متری عــوارض زمینی از 
ویژگی های موشــک های کروز اســت که به پنهان ماندن آنها از دید 

انواع حسگرهای دشمن کمک می کند.
برای موشک های کروز زمینی که نیاز به شناسایی عوارض زمینی، 
تعیین ارتفاع و مســیریابی یا همان ناوبری دارند سامانه های خاصی 
ساخته شده اســت که در گزارش های قبلی تسنیم به آنها پرداخته 

شده است.
در موشــک های کروز ضدکشتی، حسگر ارتفاع یاب برای تنظیم 
دقیق ارتفاع از ســطح آب در بخشــی از بدنه و رادار فعال یا حسگر 
تصویری برای شناسایی و قفل روی هدف شناور در دماغه آنها به کار 

گرفته می شود.
در زمینه سرعت پروازی موشک ها به عنوان نکته تکمیلی باید ذکر 
کرد که محدوده ســرعت تا زیر یک ماخ فروصوت )ساب سونیک(، از 
ماخ یک تا پنج فراصوت )سوپرسونیک( و از ماخ پنج به بالا ابرصوت 
یا  هایپرسونیک نامیده می شود که این مورد آخر این روزها در ایران 

هم بسیار شناخته شده است.
در برخی منابع، در یک تقسیم بندی زیرشاخه ای از سرعت 0.8 
تا 1.2 سرعت صوت را نیز محدوده گذرصوتی یا ترنسونیک می نامند.

به طور کلی به علت رژیم خاص جریان گذرصوت و پدیده های حاکم 
در آن تلاش می شود موشــک ها برای این محدوده سرعتی طراحی 

نشوند که توضیح آن مجال دیگری طلب می کند.
هم اکنون نیرو های دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران و سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی به انواع موشک های کروز ضدکشتی از برد 10 
تا 1000 کیلومتر که توسط وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 
طراحی و تولید شده اند مجهز هستند و قادرند انواع اهداف دریایی را 

حتی از عمق کشور مورد هدف قرار دهند.
از ســوی دیگر متخصصان صنعت دفاعی کشــورمان به فناوری 
طراحی و ساخت موشک کروز سوپرسونیک یا مافوق صوت نیز دست 

یافته اند.
این موشــک که در حقیقت نســل جدیدی از موشک های کروز 
ایرانی اســت،  هم اکنون در حال گذراندن آزمایش های خود اســت و 

فصل جدیدی در قدرت دفاعی کشورمان را آغاز خواهد کرد.
به گزارش تســنیم دستیابی به این فناوری از این لحاظ اهمیت 
دارد که به این ترتیب ســرعت موشــک های کــروز ایرانی به صورت 
چشمگیری افزایش پیدا خواهد کرد و مقابله با این موشک ها به شدت 

دشوار خواهد بود.
با افزایش تعداد موشک های کروز ضدکشتی ناوشکن های ایرانی 
توان رزم ســطحی آنها به صورت قابل ملاحظه ای افزایش پیدا خواهد 

کرد و این مهم یک گام مؤثر در ارتقای قدرت دریایی کشور است.

نیروی قدس ســپاه گفت: میزبان  فرمانده 
به  اربعین عراقی ها هستند و موکب داران عزیز 
این میزبان ها کمک می کنند، ما باید در میزبانی 

اربعین به عراقی ها اصالت دهیم.
 ســردار اســماعیل قاآنی فرمانــده نیروی قدس 
سپاه پاسداران انقلاب اســلامی در همایش تجلیل از 
موکب داران نمونه کشور که صبح یکشنبه در مجتمع 
فرهنگی آموزشی آدینه برگزار شد، اظهار داشت: شما 
عزیزان مسیر مقاومتی نبی اکرم)ص( را به پرچم داری 

سالار شهیدان امام حسین)ع( ترویج می کنید.
سردار قاآنی ادامه داد: به عنوان برادر کوچک شما 
از برادران عزیزی که مسیر اربعین حسینی)ع( را مزینّ 
و بــا اقدامات خود اثبات کردند که محبت به ســالار 
شهیدان امام حســین)ع( را چگونه می توان ابراز کرد، 

تشکر می کنم.
فرمانده نیروی قدس ســپاه با بیان اینکه »شــما 
موکب داران عزیز رونق بخش اربعین حسینی هستید«، 
افزود: هرســاله مراسم اربعین حســینی پررونق تر از 
ســال های گذشته با تلاش شما عزیزان رونق و وسعت 

بیشتری پیدا می کند.
وی با اشاره به ارادت کم نظیر موکب داران به سالار 
شهیدان، اضافه کرد: میزبان اربعین عراقی ها هستند و 
شما موکب داران عزیز به این میزبان ها کمک می کنید، 

ما باید در میزبانی اربعین به عراقی ها اصالت دهیم.
سردار قاآنی گفت: کاملًا حس اربعین حسینی را در 
وجود موکب داران اربعین می بینیم؛ همه حس می کنند 
که موکب ها از زائران پذیرایی می کنند، اما در وجودش 
این حسی دارد که این موکب یکی از قرارگاه هایی است 

که از وجود امام زمان)عج( پذیرایی می کند.
فرمانده نیروی قدس ســپاه تصریح کرد: مراســم 
اربعین حســینی یک رزمایش و لشکرکشــی و ایجاد 
آمادگــی برای زمان ظهــور امام زمان)عج( اســت و 
موکب داران پیشقراولان ظهور امام زمان)عج( هستند.

وی بــا بیان اینکه دامنــه اربعین و محبت به امام 
حسین)ع( در حال گسترش است، افزود: هرچه پیش 

می رویم، جمعیت زائران اربعین و مشتاقان این مسیر 
زیاد می شــود و گروه های مختلــف اجتماعی به این 
ســیل معنویت در اربعین حسینی می پیوندند و عقاید 
مختلف، گروه ها و تفکرات مختلف در اربعین حسینی 

بیشتر می شود.
ســردار قاآنی با بیان اینکه زائران اربعین قطعاً به 
 اندازه ظرفیت شــان اجری عایدشان می شود، تصریح 
کرد: امســال حضور برادران اهل ســنت در اداره ایجاد 
موکب ها و حضور در راهپیمایی اربعین حسینی نسبت 

به سال های گذشته بیشتر بود.
وی عنوان کرد: امســال کنار بارگاه مطهر حضرت 
اباعبدالله الحسین)ع( یک اجلاس بین المللی با حضور 
نمایندگانی از 62 کشــور جهان برگزار می شــود که 
عمدتاً اهل ســنت هستند؛ آنها در این اجلاس گرد هم 
می آیند تا درخصوص یکــی از موضوعات مهم جهان 
اسلام یعنی فلسطین عزیز با هم تبادل نظر کنند؛ این 
به  برکت اربعین حسینی است و این حرکت روز به روز 

پیش خواهد رفت.
فرمانده نیروی قدس سپاه خطاب به موکب داران 
بیان کرد: همه شما عزیزان اهتمام جدی دارید که این 
مراســم پرافتخارتر، پربارتر و بهتر برگزار شود و این به 
 برکت وجود اباعبدالله الحســین)ع( انجام شده و خارج 

از اراده ماست.
سردار قاآنی با ذکر خاطره ای یادآور شد: با استاندار 
کربلا که یکی از بهترین استانداران عراق است، صحبت 
داشــتم؛ ایشــان که فردی بســیار باایمان، اهل کار و 
برنامه ریزی است توضیحات کاملی داد که چه اقداماتی 
برای راهپیمایی عظیم اربعین حســینی انجام دادند و 
مصادیق روشــنی را بیان می کرد که چطور کمک های 

غیرمنتظره ای برای راهپیمایی انجام می شود.
وی ادامه داد که استاندار کربلا می گفت: یکی از 
سفرای کشــور های اروپایی به این جا آمد و با تعجب 
گفت که »اربعین را چه کســی اداره می کند؟«، گفتم 
که »ما اداره نمی کنیم.«، پرسید »پس چه کسی اداره 
می کند؟«، با تأمل جوابش را می دادم و او هم مرحله 

به مرحله می پرســید. در آخر کار گفتم که »ما یک 
امــام حیّ و زنده ای داریم که خود ایشــان اربعین را 

اداره می کند«.
فرمانده نیروی قدس سپاه گفت: افتخار می کنیم 
که در ایــن حرکت عظیم، خداوند متعال جایگاهی را 
به  عنوان موکب داری و نوکری سالار شهیدان اباعبدالله 
الحسین)ع( به ما عطا کرده است؛ شما عزیزان مستقیم 
و غیرمســتقیم در این راستا کمک می کنید و از شما 

تشکر می کنم.
سردار قاآنی در ادامه با یادآوری مجاهدت های شهید 
حاج قاسم سلیمانی و نقش این شهید بزرگوار در تأمین 
امنیت مراسم اربعین اظهار داشت: خداوند متعال درجات 
این شــهید عزیزمان را متعالی کند؛ شهید حاج قاسم 

سلیمانی جزو کسانی بود که این مسیر را هموار کرد.
وی با اشاره به ظهور داعش و تروریست های تکفیری 
در عــراق، تصریح کرد: با توجه به حوادثی که در عراق 
اتفاق افتاد، اگر وجود شــهیدان سلیمانی و ابومهدی 
المهندس و مجاهدت مردم عراق و ازخودگذشــتگی 

شهدا نبود، اکنون مسیر اربعین باز نمی بود.
فرمانده نیروی قدس سپاه خاطرنشان کرد: مردم 
عــراق در جهت مبارزه با تکفیری ها و دشــمنان دین 
تلاش بسیاری کردند و کسانی مثل شهید سلیمانی یار 
و برادری دلســوز برای این مردم بودند که در پیشبرد 

اهداف مردم عراق نقش برجسته ای ایفا کردند.
ســردار قاآنی گفت: امسال دستگاه های مختلف و 
دولــت محترم در جهت برپایی مراســم اربعین به جد 
پای کار بودند و از همه عزیزان تشــکر می کنم؛ شــما 
موکــب داران عزیز هم زحمات زیادی کشــیدید و هم 
تجربه زیادی دارید؛ لذا ضروری است که با یکدیگر تبادل 
نظر داشته باشیم تا این تبادل نظر به نقطه اجرایی برسد.
فرمانــده نیروی قدس ســپاه با تأکیــد به اینکه 
اســاس کار اربعین حسینی مردمی است، عنوان کرد: 
دولت های دو کشــور در مسائل زیرساخت ها و مسائل 
اساســی ورود کنند تا مســائل فرودگاه ها، برق، آب و 

دیگر مسائل حل شود.

فرمانده نیروی قدس سپاه:

باید در میزبانی اربعین به عراقی ها اصالت دهیم

سرویس سیاسی--
نمایندگان مجلس وزارت اقتصاد را مکلف کردند 
علاوه بر شناسایی و مستند سازی اموال دستگاه های 
اجرایی، نسبت به فروش یا مولد سازی آنها طبق 

مصوبات هیئت عالی مولد سازی اقدام نماید.
مجلس روز یکشنبه هشتمین جلسه علنی بررسی 
لایحه برنامه هفتم توسعه را پشت سر گذاشت. لایحه ای 
که از ســوی دولت در 107 ماده پیشنهادی ارائه شد و 
سپس در کمیســیون تلفیق مورد بررسی قرار گرفت و 
از هفته گذشته طی جلساتی فشرده در دو نوبت توسط 

نمایندگان در حال بررسی است.
دستگاههامکلفبهثبتاموالخود

درسامانهساداشدند
 نمایندگان مجلس روز گذشــته در جریان بررسی 
جزئیــات برنامه هفتم بنــد الف مــاده 16 لایحه را به 
تصویب رساندند که حاوی دستوری مهم برای مدیریت 

و شفاف  ســازی اموال دســتگاه های اجرایی بود. طبق 
بنــد مذکور، دســتگاه های اجرایی ملزم خواهند شــد 
اطلاعــات اراضی، املاک و ســایر اموال غیرمنقول خود 
 را در ســامانه جامع اموال دســتگاه های اجرایی )سادا(

ثبت کنند.
پرداخــت هرگونه وجهی بابــت تجهیز یا نگهداری 
دارایی هایی که در این ســامانه ثبت نشده باشند ممنوع 
است و عدم اجرای این بند از سوی مدیران دستگاه های 

اجرایی تخلف محسوب می شود.
همچنین نمایندگان با تصویب بند ب ماده 16 وزارت 
اقتصاد را مکلف به شناســایی، مستند ســازی و تثبیت 
مالکیت دولت بر اموال غیرمنقول موضوع این ماده نمودند.
بنا به این مصوبه، سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 
مکلف است بنا بر اعلام و تشخیص وزارت امور اقتصادی 
و دارایی، اسناد مالکیت دولتی اموال غیرمنقول را به نام 
دولت جمهوری اسلامی ایران به عنوان مالک صادر نماید. 

وزارت امور اقتصادی و دارایی به عنوان امین اموال دولت 
شناخته می شود.

ترکیبهیئتعالیمولدسازیمشخصشد
ماده 16 برنامه هفتم همچنین حاوی  بندی در رابطه 
با مولد سازی اموال دستگاه های اجرایی است. نمایندگان 
بــا تصویب بند ت ماده مذکــور، وزارت اقتصاد را مکلف 
کردند علاوه بر شناسایی و مستند سازی اموال دستگاه های 
اجرایی، نسبت به فروش یا مولد سازی آنها طبق مصوبات 

هیئت عالی مولد سازی اقدام نماید.
هیئت عالی مولد سازی دارایی های دولت با ترکیب 
معاون اول رئیس جمهور )رئیــس(، وزیر امور اقتصادی 
و دارایی )دبیر(، رئیس ســازمان، وزیر کشــور، وزیر راه 
و شهر ســازی، معاون حقوقی رئیس جمهــور، نماینده 
رئیس مجلس شورای اسلامی و نماینده رئیس قوه قضائیه 
بــه منظور تعیین ضوابط و چهارچوب حاکم بر مدیریت 
دارایی های مازاد دستگاه های اجرایی، رفع موانع حقوقی 

و اطاله فرآیندهای اجرایی و ایجاد هماهنگی لازم میان 
دســتگاه های اجرایــی و نظارتی در زمینــه واگذاری و 

مولد سازی دارایی ها تشکیل می شود.
منظور:اعضایهیئتمولدسازییکریالهم

بابتحقجلسهدریافتنمیکنند
رئیس سازمان برنامه و بودجه روز گذشته در مجلس 
در رابطه با برخی شایعات پیرامون هیئت عالی مولد سازی 
گفت: کسانی که در هیئت مولد سازی دارایی های دولت 
هستند یک ریال حق جلسه دریافت نمی کنند، این موارد 
در راســتای تخریب کار ارزشمندی است که سه قوه به 

صورت مشترک انجام می دهند.
به گزارش مهر، منظور تصریح کرد: ساز و کار نظارتی 
در این بخش دیده شــده و هیچ گونه تخلفی امکان پذیر 
نیست چرا که نماینده دادستان و نماینده مجلس در کنار 
نمایندگان دولت در این هیئت حضور دارند و هیچ گونه 

انحرافی صورت نمی گیرد.

در جریان بررسی جزئیات برنامه هفتم توسعه

وزارت اقتصاد مکلف به شناسایی، مستند سازی و مولد سازی دارایی های دولت شد

به بهانه خبر سازی های اخیر پیرامون مجمع تشخیص مصلحت نظام

چرا قانون ثبت معاملات املاک غیرمنقول ضروری است
سرویس اقتصادی-

تصویب و اجــرای قانون ثبت معاملات اموال 
غیرمنقول یکی از ضرورت های حل و فصل مشکلات 
اقتصادی کشــور اســت که با گشوده شدن گره 
تصویب این قانون، گره بزرگی از اقتصادی کشور 

هم باز خواهد شد.
یکی از مشکلات ساختاری اقتصاد ایران که عوارض 
آن در بخش هــای مختلــف بروز کــرده و از یک طرف 
موجب سرگردانی و زیان گسترده مردم شده در سطحی 
مهم تر، دســت حاکمیت را نسبت به اصلاح امور و انجام 
وظایف خالی کرده، وضعیت آشــفته اسناد معاملات در 
بازار دارایی های مختلف اســت. از آن جایی که نوشــتن 
قولنامه بین دو طرف معامله بدون نیاز به ثبت رســمی 
از گذشته های بســیار دور معتبر بوده، بنابراین بسیاری 
از افراد برای ثبت رســمی قراردادهای خود احساس نیاز 
نمی کنند. هر چند این موضوع مشــروع و قانونی بوده و 
در ظاهر کار را بر طرفین آسان می کند، اما با زیاد شدن 
اسناد و قولنامه های جعلی، سوءاستفاده کلاهبرداران از 

این موضوع هم بسیار شایع شده است.
از جملــه این کلاهبرداری ها می توان به فروش یک 
ملک به چندین نفر و فروش مال  غیر  اشــاره کرد که با 
استفاده از اسناد عادی انجام می گیرد و عمده پرونده های 
قضایی را به خود اختصاص داده اســت. به گفته حسن 
بابایی، معاون رئیس قوه قضائیه و رئیس سازمان ثبت اسناد 
و املاک کشور »حدود 90 درصد از پرونده های تشکیل 
شده اراضی و املاک در دستگاه قضایی مربوط به اراضی 
و املاک قولنامه ای اســت که موجب فروش مال غیر و 

کلاهبرداری های زیادی شده است«.
مانعاثرگذاریسیاستهایحاکمیتی

چالش هایی که اعتبار اســناد غیررسمی در دعاوی 
ایجاد می کند، شاید گوشه کوچکی از کوه یخ مشکلات 
این حوزه باشد. در سطحی بالاتر، وقتی حاکمیت قادر به 
پایش جریان نقل و انتقال اموال نباشد، بستر بسیاری از 
تخلفات و مفاســد فراهم و برخورد با آنها بسیار دشوار و 

چه بسا غیرممکن می شود.
کارشناسان حقوقی و اقتصادی اعتقاد دارند خلأ قانونی 
در این زمینه باعث شده است تا اولاً سیاست گذار اقتصادی 
 اشرافی بر دارایی های واقعی افراد و نهادها نداشته باشد و 
از طرفی بسیاری از قوانین از جمله قوانین مالیاتی مانند 
مالیات بر خانه های خالی یا مالیات بر خانه ها و خودروهای 
لوکس و به ویژه مالیات بر عایدی سرمایه اثرگذاری خود 
را از دست بدهند، چراکه  اشخاص قادر هستند با اسناد 
عادی و قولنامه ای که در هیچ مرجع رســمی حکومتی 
ثبت نمی شود، دارایی های خود را از نظام مالیاتی پنهان 
کننــد و به همین ترتیب بخش زیادی از فرار مالیاتی از 

این محل رقم می خورد.

از طرفــی دلالان می توانند با اســتفاده از این خلأ، 
نســبت به خرید و روش های مکرر و برهم زدن بازارها با 
معاملات مکرر و قیمت  سازی اقدام کنند که بخش بزرگی 
از نوسانات غیرطبیعی در بازار دارایی های مختلف از همین 

محل صورت می گیرد.
مسیرپرچالشیکقانون

بررسی ها نشان می دهد از سال 1395 تاکنون مجلس 
طرحی در رابطه با الزام به ثبت رســمی معاملات اموال 
غیرمنقول را تصویب و به شورای نگهبان ارسال می کند 
اما با ایرادات این شورا مواجه می شود. بر اساس اظهارات 
نمایندگان مجلس در 31 اردیبهشت 1399 با اصلاحاتی، 
نــام این طرح را به عنوان فعلی یعنی »طرح الزام به ثبت 
رسمی معاملات اموال غیرمنقول« تغییر داده و دوباره به 
شورای نگهبان ارســال کرده که می توان از آن به عنوان 
یکی از پر رفت و آمدترین طرح ها بین مجلس و شورای 

نگهبان یاد کرد.
پس از ایرادات شــورای نگهبان و اصلاح آن از سوی 
بهارستان نشــینان، ســرانجام به دلیل اصرار نمایندگان 
بر مصوبه قبلی خود به مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
ارسال شد. برخی اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام 
مصوبه »اعتبار اسناد رسمی« مجلس را دارای نقاط ضعف 
اساسی دانستند و بنابراین علی رغم نامه نگاری های وزرایی 
در دولت که برای اثرگذاری سیاست های خود به این قانون 

نیاز مبرم دارند، کار به سرانجام نرسید.
مصلحتقطعینظاموکشور

این وضعیت مبهم ادامه داشت و هزینه فرصت های 
از دست رفته قابل توجهی به کشور وارد می کرد تا این که 
ســرانجام رهبر انقلاب به موضوع ورود کــرده و از این 
سردرگمی گره گشایی کردند. ایشان روز سه شنبه ششم 
تیرماه در دیدار با رئیس، مســئولان و کارکنان دستگاه 
قضایی نســبت به این موضوع تذکــر داده و یک فرمان 
تاریخــی در این رابطه صــادر کردند که هم حجت را بر 
همه مسئولان تمام کردند و هم راهکار خروج از بن بست 

را ارائه نمودند.
رهبر انقلاب بار دیگر نگاه راهبردی خود به مسائل 
اصلی کشــور را نشان داده و در ســخنانی قابل تأمل و 
کم سابقه تصریح کردند: »یک مسئله  دیگر که این جا من 
یادداشت کرده ام و جزو مناشی فساد است و گفتیم دست 
قوّه های دیگر است، همین نکته ای بود که آقای محسنی 
هم به آن  اشاره کردند، ]یعنی[ همین مسئله  سلب اعتبار 
از معاملات غیررسمی در اموال غیرمنقول؛ این چیز مهمی 
است. خیلی از فسادها در مورد اموال غیرمنقول، از همین 
معاملات غیررسمی و معاملات عادی به وجود می آید؛ باید 
جلوی این گرفته بشــود. و واقعاً این جوری است که اگر 
حالا به فرض از دیدگاه شورای محترم نگهبان یک اشکالی 
هم این قانون مجلس داشته باشد، مصلحت قطعی نظام 

و کشور در این است که این قانون دنبال بشود؛ یعنی این 
شیوه ای که الان رایج است که دو خط بنویسند، منتقل 
کنند و مانند اینها، خودش منشأ فسادهای بزرگ است«.

گرهگشاییبزرگرهبرانقلاب
پس از این اظهارات تاریخی، کارشناسان و مسئولان 
بســیاری امیدوار شــده و منویات رهبر انقلاب را بسیار 
راهگشــا دانستند. ســید احســان خاندوزی، وزیر امور 
اقتصادی و دارایی در گفت وگو با خبرنگار کیهان، ضمن 
قدردانــی ویژه از رهبر انقلاب که به صراحت این معضل 
چندین ساله را تعیین تکلیف نموده و تصریح کردند که 
مصلحت این است که جلوی این دست معاملات گرفته 
شود، گفت: بالاخره دوران خرید و فروش های غیرشفاف 
و بی ضابطه ای که قیمت زمین و املاک و مســتغلات را 
در کشــور به نفع گروه های خاص و زمین خواران تغییر 

می داد، خاتمه می یابد.
وی با  اشاره به نقش این موضوع در اثربخشی قوانین 
مالیاتی توضیح داد: ما در حوزه وزارت اقتصاد برای اجرای 
مالیات بر عایدی سرمایه، حتماً این موضوع را به عنوان یک 
پیش شرط لازم داشتیم و از آن جایی که مصوبه مجلس 
شورای اسلامی با ایرادی از سوی شورای نگهبان مواجه 
شده بود، از مجمع تشخیص مصلحت نظام تقاضا کردیم 

که در این زمینه گره گشایی کند.
فیالتأخیرآفات!

از آن جایــی که قانون پایه و مهمی همچون الزام به 
ثبت رســمی معاملات اموال غیرمنقول، نیازمند تأمل 
و بررســی های زیاد اســت، دچار مرور زمان شد و از دل 
همین تأخیــر، حرف هایی مطرح گردید. از جمله اینکه 
غضنفرآبادی، رئیس کمیســیون قضایی مجلس در یک 
برنامه تلویزیونی از تعلل مجمع تشخیص مصلحت نظام 
در بررســی طرح »الزام به ثبت رســمی معاملات اموال 
غیرمنقول« گلایه کرد و گفت که »چرا بعد از دســتور 
رهبر انقلاب، هنــوز مصوبه بی اعتبارشــدن قولنامه ها 

معطل مانده؟«
گســترش این واکنش ها نســبت به تأخیر صورت 
گرفتــه که بعضا منطبق با واقعیت نبود و اتهاماتی را به 
مجمع تشخیص مصلحت نظام نسبت می داد، باعث شد 

سوءتفاهمات و هجمه هایی علیه مجمع شکل بگیرد.
تکذیبیهمجمع

در همین زمینــه آیت الله صادق آملــی لاریجانی 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در واکنش به برخی 
ادعاها مبنی بر نگارش نامه ای از سوی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام به رهبر انقلاب و مخالفت با نظر ایشان درباره 
بی اعتبار کردن اسناد غیر رسمی گفت: برخی این جور القا 
کردند گویی ما نامه ای به رهبری انقلاب دادیم و گفته ایم 
حرف شما را قبول نداریم و بعد رهبری گفتند اگر مجمع 
تشخیص، مصلحت یقینی مورد نظر من را قبول ندارند، 

هر چیزی که خودشان تشخیص می دهند عمل کنند.
وی با تاکید بر اینکه ما نه جلسه داشته ایم و نه نامه 
نوشته ایم، خاطرنشان کرد: عده ای از فضلا در حوزه علمیه 
قم که متدین و دغدغه مند هستند دور هم جمع شدند، 
طرح مجلس را دیدند، با کمیســیون حقوقی و قضائی 
مجمع تشخیص مصلحت جلسه گذاشتند، با پژوهشگاه 
شورای نگهبان جلسه گذاشتند، با خود همین کارشناسانی 
که این ادعاها را دارند جلســه گذاشتند و خود فضلا هم 

بحث کردند.
رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظــام ادامه داد: 
مجموعه خیلی خوبی زحمت کشیدند و برخی از ادعاهای 
مطرح شده را رد کردند. مثلًا اینکه گفته شد هیچ جای 
دنیا اســناد غیررسمی حجت نیســت، این بندگان خدا 
زحمت کشیدند و گفتند این حرف خلاف است. در ذیل 
نامه خودشان هم وقتی آن پیشنهاد را دادند ]به رهبری 
انقلاب[ نوشتند که با این همه، نظر فقهی و رهنمودهای 
حضرتعالی )رهبری انقلاب( برای ما و همه مســئولان 

ملاک عمل است.
آملی لاریجانی گفت: حتی رئیس قوه قضائیه هم در 
جلسه با جامعه مدرسین حوزه علمیه قم توضیح داد، هم 
در کمیسیون حقوقی مکرر گفت که ما کاری به بطلان 
معامله در واقع نداریم. ما می گوئیم در دستگاه قضائی اگر 
کسی سند رسمی نداشت در مقابل اسناد رسمی، دعوی او 
را نپذیریم. این هم البته به حسب حکم اولیه شرع، مشکل 
است ولی خیلی فرق می کند تا اینکه کل معاملات را که 
فقها 1400 سال در کتب فقهی حکم کردند صحیح است، 

بگویید باطل است.
ضرورتاقدام

همان طــور که ذکر شــد، این قانون پایــه نیاز به 
بررسی های عمیق کارشناســی در حوزه فقهی، حقوق 
و اقتصــاد دارد و چون بر همه شــئون زندگی مردم اثر 
می گذارد، چیزی نیســت که بتوان یک شــبه درباره آن 
تصمیــم گرفت، اما نبایــد فراموش کرد کــه تعلل در 
تصمیم گیری نهایی برای پایان دادن به مفاســد مذکور 
که هم معاملات مردم را ســامان می دهد و هم دســت 
حاکمیت برای انجام وظایف خود را باز می کند آسیب های 

فراوان دارد.
اجــرای این قانون نه تنها شــفافیت و امکان رصد 
جریانات مالی را برای حاکمیت فراهم می کند، بلکه اعتماد 
را به مردم و فعالان اقتصادی و خانواده ها برمی گرداند تا 
بتوانند به معاملات خود در این زمینه اتکا کنند و جلوی 
بســیاری از زدوبندها، مفاسد، رشــوه ها و سوداگری در 
عرصــه زمین و املاک و مســتغلات را که موجب تزاید 
تقاضا شده و قیمت ها را بالا می برد و قدرت خرید مردم 
را در بخش زمین و ساختمان به صورت مضاعف کاهش 

می دهد، می گیرد.

یزد- خبرنگار کیهان:
در چارچوب هجدهمین جشنواره شهید 
رجایی ، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان 
یزد توانست در ارزیابی عملکرد سال 1401 
در بین دستگاه های اجرایی استان موفق به 
کسب عنوان »کارگزار برتر در حوزه نهضت 

ملّی مسکن« شود.
در این مراســم کــه با شــعار »حکمرانی 
اسلامی-ایرانی ، عدالت محور، بهره ور، مردم پایه« 
و با حضور دکتر فاطمی استاندار یزد و معاونان 
ایشان ، ســردار فلاح زاده جانشین فرمانده سپاه 

قدس و استاندار اسبق یزد و مدیران و مسئولین 
دستگاه های اجرایی استان برگزار شد ، از مهندس 
علیرضا نادریان زاده مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب 
اســلامی اســتان یزد برای دومین سال متوالی 

تجلیل و قدردانی شد. 
شــایان ذکر است در سال 1401 هم بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی در راستای اجرای مصوبات 
ســفر ریاست محترم جمهور به استان موفق به 
کسب عنوان دســتگاه برتر شده بود که امسال 
هم در عنوان »کارگزار برتر در حوزه نهضت ملیّ 

مسکن« نیز حائز رتبه برتر شد.

موفقیت بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان یزد
در جشنواره شهید رجایی 1402 برای دومین سال متوالی

یزد- خبرنگار کیهان:
در  چادرملو  و صنعتی  معدنی  شرکت 
 نیمه نخست ســال مالی جاری با درآمد
270 هزار و 706 میلیارد ریالی خود رکورد 
قابل توجهی در درآمدزایی به ثبت رساند. 
این میزان در آمد نســبت به مدت مشــابه 
سال 1401 که 206 هزار و  705 میلیارد ریال 
بوده بیانگر رشد 31 درصدی درآمد این شرکت 

خوشنام بازار سرمایه است.
بر اســاس همین گزارش، »کچاد« در دوره 
6 ماهه امســال با وجود اعمال محدودیت های 
ناشــی از کمبود انرژی، توانسته است بیش از 8 
میلیون و 679 هزار تن انواع محصولات زنجیره 
فولاد تولید کند تا علاوه بر تضمین ســود دهی 
سهامداران، نقش ارزنده خود را در رشد اقتصادی 

کشور ایفا نماید.

رشد 31 درصدی درآمد چادرملو 

شیراز- خبرنگار کیهان:
استاندار فارس، با اشاره به در پیش بودن 
سفر دوم رئیس جمهور به این استان گفت: این 
استان آماده میزبانی از رئیس جمهور و هیئت 

دولت است.
استاندار فارس ، در جمع تعدادی از فرمانداران 
و بخشــداران استان در شــیراز گفت: در روزهای 
باقیمانده تا سفر سایر مقدمات نیز از سوی فرمانداران 
و بخشداران فراهم شود تا استقبالی باشکوه و در  شأن 

مردم این استان شاهد باشیم.
محمد هادی ایمانیه، با اشاره به اجرایی شدن 85 
درصد مصوبات سفر اول رئیس جمهور و هیئت دولت 
به فارس به گواهی نمایندگان دفتر رئیس جمهور ادامه 

داد: برای سفر دوم نیز مصوباتی داریم که در جلسه 
نمایندگان اســتان با معاون اجرایی رئیس جمهور 
قطعی خواهد شــد. اســتاندار فــارس اظهار کرد: 
فرمانداران می توانند این موارد را برای ایجاد امید در 
شهرستان ها و دستاوردهای سفر آتی رئیس جمهور 

به نحوه شایسته اطلاع رسانی کنند.
استاندار فارس، همچنین با اشاره به جایگاه فارس 
در زمینه تولید محصولات کشاورزی و باغی گفت: با 
توجه به این جایگاه، فرمانداران باید از ایجاد صنایع 

تبدیلی به عنوان کار سرمایه گذاری حمایت کنند.
ایمانیه افزود: شایسته و مطلوب نیست که 30 
درصد محصولات باغی و کشاورزی استان تبدیل به 

ضایعات شود.

استاندار فارس:
فارس آماده میزبانی از رئیس جمهور است

همدان- خبرنگار کیهان:
رئیس  کمیسیون امنیتی، سیاسی و دفاعی 
مجمع تشخیص مصلحت با بیان اینکه دفاع 
مقدس نقطه پرش کشور در همه عرصه های 
علمی بوده اســت گفت: باید از این گنجینه 

کمیاب سالیان سال بهره گرفت.
 قدیر نظامی در همایش علمی دومین کنگره 
هشت هزار شهید اســتان همدان با اشاره به اینکه 
بررسی علمی دفاع مقدس و نیز هشت هزار شهید 
استان کار مبتکرانه و بسیار ارزشمندی است افزود: 
متاسفانه نگاه علمی به جامعه شهدا و دفاع مقدس 
مغفول مانده است. وی با بیان اینکه تاکنون بیشترین 
نــگاه به دفاع مقدس از بعد نظامی بوده و یافته های 
علمی ما درخصوص دفاع مقدس کافی نیست عنوان 
کرد: به نســبت عظمت این پدیده، شــمار کتاب و 

پژوهش های صورت گرفته ناقص است.
وی در بخــش دیگری از ســخنانش به نقش 
بی بدیل رزمندگان اســتان همدان در دوران دفاع 

مقدس  اشاره کرد و گفت: مردم همدان از نخستین 
روزهای تهدید دشمن پای کار آمدند و در پیروزی 

عملیات ها نقش به سزایی داشتند.
نظامــی تنها راه حل برون رفت از مشــکلات و 
دســتیابی به پیشــرفت ها را پیروی از فرمایشات 
حکیمانه رهبر معظم انقلاب عنــوان کرد و گفت: 
بارها مقام معظم رهبری در ســخنان گوهربارشان 
فرمودندکه »ما به قله نزدیک شــده ایم« لذا باید در 

این باره تامل شود.
وی خاطرنشان کرد: از ابتدای شکل گیری انقلاب 
تاکنون120 توطئه بزرگ علیه این ملت طرح ریزی 
شده که هریک از آنها می تواند یک کشور را ویران کند 
اما این ملت با سلامت از این توطئه ها عبور کرده است.

رئیس  کمیســیون امنیتی، سیاسی و دفاعی 
مجمع تشخیص مصلحت با تاکید بر اینکه این ملت 
بدون توجه به محدودیت هــا از تمامی موانع عبور 
می کند اظهار داشــت: انقلاب اسلامی به ویژه دفاع 
مقدس به ملت ایران قدرت و اعتماد به نفس بخشید.

رئیس  کمیسیون امنیتی، سیاسی و دفاعی مجمع تشخیص مصلحت:
دفاع مقدس نقطه پرش كشور

در همه عرصه های علمی بوده است

اهواز- خبرنگار کیهان: 
مدیرکل آموزش و پرورش خوزستان با 
تاکید بر این که هیچ دانش آموزی نباید از 
حق تحصیل باز بماند گفت: اجازه نمی دهیم 
دانش آموزی به دلیل فقر مالی از تحصیل 

محروم شود.
 مســعود حمیدی گفت: ســال تحصیلی 
گذشته 2 هزار دانش آموز بازمانده از تحصیل در 

خوزستان به کلاس درس برگشتند.
به گفتــه وی، علت عمــده ترک تحصیل 

 ایــن دانش آمــوزان فقــر مالــی و فرهنگــی
بوده است.

مدیرکل آموزش و پرورش خوزستان ادامه 
داد: در چنــد روز اخیر با کمــک کمیته امداد 
و بســیج 48 هزار بســته کمک آموزشی برای 
دانش آموزان نیازمند استان تامین و توزیع شد 
که 12 هزار بســته از این تعداد توسط منطقه 
آزاد اروند استان تهیه گردید. پیش بینی می شود 
تأمین بســته های حمایت آموزشی در استان از 

مرز یکصد هزار بسته خواهد گذشت.

مدیرکل آموزش و پرورش خوزستان:
اجازه نمی دهیم دانش آموزی

به دلیل فقر مالی از تحصیل محروم شود

 همدان- خبرنگار کیهان:
معاون پزشکی و آزمایشگاهی سازمان 
پزشکی قانونی کشور با بیان اینکه به دلیل 
کیت های  ورود  اجازه  ظالمانه  تحریم های 
ژنتیک به کشور داده نمی شود گفت: امروز 
ایران جزو پنج کشور تولیدکننده کیت های 

ژنتیک جهان قرار دارد.
مسعود قادی پاشا در جمع مسئولان استان 
همدان با بیان اینکه با همکاری دستگاه قضائیه و 
پزشکی قانونی امروز تمام کیت های ژنتیک تولید 
داخل است افزود: در حال حاضر 70 درصد مواد 
مصرفی بخش ژنتیک در داخل تولید می شود و 
امیدواریم تا پایان سال در این حوزه به خودکفایی 

کامل برسیم. 

وی با ابراز خرســندی از اینکــه برخی از 
کیت هــای ایرانی از مشــابه خارجــی آن بهتر 
است اظهار داشــت: در صورت خودکفایی این 
محصول به زودی صادرات آن به سایر کشورها 

آغاز می شود.
معاون پزشــکی و آزمایشــگاهی سازمان 
پزشکی قانونی کشــور با تاکید بر اینکه باید از 
نظر علمی و تجهیزات پزشــکی به روز باشــیم 
خاطرنشــان کرد: مسئولان باید یاری رسان این 
مجموعه باشــند تا هر چه سریع تر این اقدامات 

مهم به سرانجام برسد.
در پایــان از زحمات آرتین کمالی مدیرکل 
ســابق پزشکی قانونی استان همدان قدردانی و 

محمد مالمیر به عنوان مدیرکل معرفی شد.

معاون پزشکی و آزمایشگاهی سازمان پزشکی قانونی کشور:
ایران بر سکوی پنجم تولید كیت های ژنتیک جهان 

قرار دارد


